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1. PRÁCE VÝBORU SEKCE V ROCE 2017 
 

□   Výbor sekce rychlostní kanoistiky ČSK pracoval v roce 2017 ve složení: předseda Jan Boháč, 

členové Pavel Bednář, Martin Doktor, Petr Náprstek a Pavel Šebesta. 
 

□   Činnost reprezentačních družstev řídili: 

- RDS a RDJ:   Pavel Hottmar  

- RDM: Tomáš Ježek 
 

□   Jednotlivé komise a RSCM pracovaly ve složení: 

-    RSCM: Pavel Hottmar (předseda), Tomáš Charvát, Petr Fuksa, Tomáš Doktor, Petr Doležal a Jan 

Andrlík. 

      -    STK: Zdeněk Krpata (předseda), Hana Charvátová, Ladislav Souček, Milan Kučera, Tomáš 

Ježek, Jaroslav Luňáček, Michal Polanský, Marika Dognerová 

      -    KR: Marika Dognerová (předsedkyně), Hana Charvátová, Naďa Kubíčková, Zdeněk Rufer, 

            -    Komise pro soutěže veteránů (KSV): Barbora Vernerová, Milan Kučera, Tomáš Zástěra 
 

  □  Sekretariát: Petr Mokrý, Marie Pavelková, Pavel Hottmar  
 

 

 

 Máme za sebou další čtyřleté období Výboru Sekce rychlostní kanoistiky Českého svazu 

kanoistů. V jeho průběhu se konaly dvě vrcholné události. Olympijské hry 2016 v Riu a Mistrovství 

světa 2017 v Račicích. Uplynuly čtyři velmi úspěšné sezony rychlostní kanoistiky, naplněné stovkami 

domácích závodů, desítkami mezinárodních soutěží, a nekonečnou řadou příběhů a zážitků 

z klubových aktivit. Česká kanoistika je vedle tenisu nejúspěšnější české sportovní odvětví na 

mezinárodní úrovni, rychlostní kanoisté mají ve svých řadách řadu osobností známých nejen ve 

sportovním ale i společenském dění. Desítky medailí z juniorských šampionátů a závodů olympijských 

nadějí, relativně silná podpora činnosti oddílů – to je vizitka uplynulého funkčního období stávajícího 

výboru, ale především výsledek úsilí a obětavé dobrovolné práce v klubech a oddílech, systematicky 

koordinované ze svazové úrovně. Výsledkem nejen poslední sezony je, že rychlostní kanoistika je 

v současné době jedno z nejúspěšnějších sportovních odvětví v systému péče o talentovanou mládež (po 

12 letech detašovaných pracovišť SCM) i ve výsledcích reprezentace (po 10 letech přímého vlivu svazu 

na činnost RSC, čtyři medaile v olympijských disciplínách v roce 2017), a že se pohybujeme na hranici 

úrovně, ze které již je obtížné se dále zlepšovat. Jednotlivé roky jsme hodnotili na valných hromadách, 

dovolte proto nabídnout shrnutí posledního roku a krátké ohlédnutí za právě končící čtyřletou prací 

Výboru.  

 

Poolympijská sezona, jejíž dominantou bylo dlouho očekávané pořádání Mistrovství světa 

2017 v Račicích, byla sekci rychlostní kanoistiky nesrovnatelně složitější, než kterákoliv předchozí. 

Vedle mimořádně náročných prací na přípravách světového šampionátu (ale i závodu Olympijských 

nadějí s účastníky z 33 zemí světa) bylo třeba připravit sezonu jako každou jinou. Výbor i všichni 

činovníci v komisích a pracovníci svazu ji připravovali na základech dlouhodobě nastaveného systému a 

koncepce, která přináší v poslední době nejen sportovní výsledky, ale i celkové zlepšení podmínek pro 

rychlostní kanoistiku.  

Výbor SRK ČSK během uplynulého roku zasedal celkem desetkrát. Mezi hlavní priority, vedle 

zajištění činnosti svazu, svazových soutěží a račického šampionátu, patřila státní reprezentace, péče o 

talentovanou mládež a podpora práce oddílů. Ve velké části svazových aktivit došlo k dalšímu posunu 

vpřed, ať již v objemu prostředků, která byly na činnost použity, nebo v rozsahu činností. Je potřeba také 

zdůraznit, že došlo ke značnému nárůstu administrativy, spojené s využíváním veřejných prostředků, 

zejména státních dotací, čímž narůstá objem povinností profesionálního svazového aparátu.  

 



Práci výboru účinně podporovaly odborné komise, o jejichž výstupy se výbor při svém 

rozhodování opíral. Klíčovou komisí pro činnost sekce je Sportovně technická komise (STK), vedená 

Zdeňkem Krpatou. Sezona byla od komise opět dobře připravená. To není jednoduchý úkol, neboť do 

termínové listiny zasahuje kalendář mezinárodních závodů, který musíme respektovat, který se často 

překvapivě na poslední chvíli mění. Do agendy STK přibývají postupně nové aktivity, vedle přípravy 

pravidel, směrnic, termínové listiny a rozpisů závodů také technické zajištění hlavních závodů, smluvní 

administrativa, výpočty žebříčků, evidence účasti na závodech, péče o stále dokonalejší materiální 

vybavení a jednání o podmínkách na závodišti v Račicích. Proto se tato činnost postupně 

profesionalizuje a musí se v tomto trendu pokračovat. 

 Rozhodčí zvládli, již pod vedením Mariky Dognerové, v letošním roce nejen domácí soutěže, ale 

i evropské a světové šampionáty, na které jsou naši rozhodčí s mezinárodní licencí opakovaně pro svoji 

spolehlivost nominováni. Celkový počet členů sboru rozhodčích však stále není dostatečný. Přes 

stabilizaci v uplynulém čtyřletém období ovlivnily stávající stav sboru odchody na mateřské dovolené a 

ukončení aktivní činnosti zasloužilých, dříve narozených rozhodčích. Proběhly proto, a budou 

pokračovat, náborové akce, s odkazem na nebezpečí, které nedostatek kvalifikovaných a zkušených 

rozhodčích přináší pro lokální i republikové závody. Oddíly byly vyzývány, aby aktivně vyhledávaly 

adepty k rozhodcovské práci. Není to jednoduché, výkon funkce rozhodčího je náročná a mnohdy i 

nevděčná činnost, bez které však nebude soutěžní kanoistika. Dík proto patří oddílům, které již nové 

rozhodčí přihlásily a nechaly proškolit a zaregistrovat. 

 Reprezentační trenér a vedoucí projektu SCM Pavel Hottmar, spolu se všemi členy širokého 

realizačního týmu a osobními trenéry reprezentantů zvládli tlak domácího prostředí a vysokého 

očekávání před mistrovstvím světa a jeho tým dosáhl na račickém šampionátu historických úspěchů. 

Čtvrté místo v medailovém pořadí států je bezkonkurenčně nejvyšší umístění od dob dávné slávy 

československé kanoistiky z první poloviny minulého století. Čeští reprezentanti byli nejúspěšnějšími i 

na světových pohárech a Evropských mistrovstvích. Úspěšné bylo i juniorské reprezentační družstvo, 

včetně skvělého vystoupení na závodu olympijských nadějí v Račicích.  

Nastavený motivační systém Sportovních center mládeže s důrazem na všestrannost přípravy 

dokáže průběžně produkovat závodníky připravené pro vrcholový sportovní trénink a vytvářet tak 

konkurenci nejúspěšnějším reprezentantům. Činnost SCM byla posílena významnou finanční injekcí, jak 

na sportovní přípravu, tak na práci trenérů mládeže. Poprvé byly v rámci nově nastavené podpory 

nejaktivnějších oddílů vyčleněny a poskytnuty příspěvky na zajištění vlastní činnosti, řízení a vedení 

oddílu (Top 10, 1 mil. Kč). Systém je otevřený, s mírným přesahem do méně úspěšných let a má přinést 

další zlepšení práce s mládeží v oddílech, kterým také neustále narůstá administrativa a starosti o 

podmínky ke sportování.  

Finanční zajištění činnosti svazu a jeho členů bylo díky dlouhodobě přetrvávající úspěšnosti 

celého sportovního odvětví k dispozici v nadstandardním objemu. Lze to snadno vyčíst z hospodářské 

zprávy. Opět předkládáme valné hromadě sekce hospodaření mírně přebytkové, se zachováním 

přiměřených rezerv, navýšených vlastní hospodářskou činností (Slapy, Císařská louka) a pořadatelstvím 

MS a závodu OH nadějí v Račicích. Podrobnou zprávu naleznete v závěru této písemné informace. 

V dotačním programu MŠMT na reprezentaci (Program I) a talentovanou mládež (Program II) byla 

podpora meziročně významně navýšena, což spolu s prostředky resortních sportovních center umožňuje 

zabezpečit vysoce kvalitní podmínky pro přípravu seniorské reprezentace, ale také nově financovat větší 

část společné přípravy juniorské reprezentace. To uvolní prostředky pro trénink mládeže v oddílech. 

Další finanční příspěvky do oddílů, v souladu s loni přijatou čtyřletou koncepcí rozvoje, byly zaměřeny 

na výchovu mládeže a podporu práce trenérů v oddílech, zajištění hlavních soutěží a potřebný chod 

sekretariátu. Posílily se oproti loňskému roku příspěvky na činnost oddílů, na práci s nejmladšími 

ročníky mládeže, na účast na závodech a na organizace závodů. Celkový objem finanční podpory oddílů 

výrazně přesáhl v ročním objemu 12 mil. Kč, nevýhodou poskytování podpory je až neúnosná 

administrativa, požadovaná ze strany MŠMT. Prosíme proto o pečlivost a trpělivost při administraci. 



Snažili jsme se poskytnout oddílům při této činnosti maximální podporu ze sekretariátu ČSK. Výbor měl 

o hospodaření průběžné informace, a i přes letošní značné problémy s financováním sportu ze 

strany MŠMT nedošlo, zejména díky možností přechodného využití vlastních rezerv, k zásadnímu 

narušení činnosti. Pravdou je, že dotace oddílům jsme plánovali rozesílat do oddílů již před letními 

prázdninami, ale nakonec jsme byli rádi, když ministerstvo uvolnilo peníze a zejména stanovilo 

podmínky pro jejich užití na přelomu září a října. Svaz neobdržel letos žádnou dotaci pro oddíly, které 

přes svaz žádaly o dotaci MŠMT z Programu IV na provoz a údržbu sportovišť. Ministerstvo udělalo při 

vypsání programu chybu, kterou nedokázalo napravit, a tak nebylo možné v žádném svazu prostředky do 

oddílů distribuovat. 

Na rok 2017 byl loni avizován nový motivační program pro trénink závodnic, zejména ve 

věkových skupinách dorostenek, juniorek a dospělých. A to nejen v nové disciplíně – kanoi. Závodnic 

nám ve starším mládežnickém věku ubývá a v dospělých nejsme se světovou špičkou na rozdíl od 

mládeže konkurenceschopní. Byla přijata řada opatření, jejichž účinnost se ukáže až v dlouhodobějším 

horizontu. Pro zájemkyně, členky SCM a reprezentantky bylo zajištěno profesionální výživové 

poradenství na nejvyšší úrovni. Byl nakoupen a dle výkonnosti přidělen materiál, zejména lodě, 

převážně kanoe. Byl angažován trenér, jehož úkolem bude podpora tréninku kanoistek přímo v oddílech. 

Rezervy zejména v technice pádlování ale dle požadavků oddílových trenérů i v dalších oblastech 

tréninku bude možné konzultovat s odborníkem, jímž je Karel Kožíšek ml. Letošní úspěchy kanoistky 

Jany Ježové a mladého deblkajaku Sobíšková - Galádová mohou být dobrou inspirací pro příští 

olympiády, kde budou mít ženy stejně jako muži po šesti disciplínách.    

 

Ve snaze udržet u kanoistiky bývalé závodníky a také se záměrem umožnit oddílům přípravu na 

průběžnou přirozenou generační výměnu oddílových činovníků trvale pořádáme školení trenérů. Zdravý 

trend našeho sportovního odvětví potvrzuje každoroční zájem o tato školení nových trenérů rychlostní 

kanoistiky. Bude jen dobře, když se postupně zapojí do práce v oddílech poté, co ukončí vlastní závodní 

činnost. Nezapomeňte této nabídky svazu prosím ve vašich oddílech využít. Agendu školení trenérů 

zabezpečuje Pavel Hottmar, který v součinnosti s experty z FTVS, VOŠ ČUS a dalších institucí, i 

odborníků z našich řad pořádá každoročně školení trenérů II. nebo III. třídy. Na leden 2018 je připraveno 

školení trenérů II. třídy.  

 

Kvalitativní posun v mediální prezentaci aktivit a sportovních úspěchů rychlostní kanoistiky 

přišel s dobrými výsledky a také díky profesionální péči odborníka v oboru, Barbory Žehanové. Nárůst 

sledovanosti sociálních médií a vzestup zájmů médií o rychlostní kanoistiku musel zaznamenat každý. 

Zájem se cestou regionálních médií, zejména Deníků, postupně přesouvá i do jednotlivých oblastí ČR. 

Dostatek informací je dostupný na webu Českého svazu kanoistů, kde jsou zveřejňovány výsledky 

soutěží, včetně výsledků reprezentačních družstev, ale i komentáře a zajímavosti, které dále přitahují 

zájem médií. V průběhu celého roku pravidelně zveřejňujeme podrobné zápisy z uskutečněných schůzí 

výboru SRK ČSK, naleznete je zde: www.kanoe.cz/sporty/rychlostni-kanoistika/122-legislativa/jednani. 

Široká členská základna má přehled o dění a může případně na vývoj reagovat. 

Národní olympijské centrum vodních sportů v Račicích, které spravuje majetky vložené do něj 

národními svazy, přebralo úkoly dosavadního správce, akciové společnosti SC Račice. Ta již pouze 

poskytuje vybrané služby při správě majetku. V roce 2015 až 2017 proběhly v areálu významné 

investice, které z areálu vytvořily bezesporu závodiště světových parametrů. Pro podmínky domácích 

závodů a tréninků však zatím nebyl z našeho kanoistického pohledu dosud vytvořen vhodný model 

využívání areálu pro potřeby oddílů. Podobně situaci pociťuje majoritní vlastník, veslařský svaz a jeho 

oddíly, byť ty mají zčásti odlišné požadavky, než oddíly kanoistické. Společně oba svazy přistupovaly 

k sezoně 2017 v Račicích jako k výjimečné, s prioritou pořadatelství ME veslování a MS kanoistiky. 

Hospodářsky ztrátové roky 2015 a 2016 neumožňovaly v centru nastavit v roce 2017 optimální cenové 

hladiny a letos nové ubytovací a stravovací provozy neuměly zatím nabídnout podmínky, které by 

umožňovaly jejich celosezónní využití oddíly. Dobré hospodářské výsledky všech letošních 

mezinárodních akcí konaných v Račicích by měly vytvořit potřebnou finanční stabilitu areálu minimálně 

http://www.kanoe.cz/sporty/rychlostni-kanoistika/122-legislativa/jednani


na příští dva roky. Získané zkušenosti z prvního roku provozu pak pomohou zdokonalit poskytované 

služby a cenovou politiku v roce 2018. Na zimní sezonu je poprvé činnost areálu zcela utlumena, pro 

maximální snížení nákladů. Pro ubytovací a zejména stravovací provozy se připravují pro sezonu 2018 

nové nákladové kalkulace, ceníky i jídelníčky, vycházející ze současných zkušeností Sportovního centra 

Nymburk. Na personálním obsazení spolku (Národní olympijské centrum vodních sportů, z.s.) i 

společnosti (SC Račice, a.s.) se podílejí oba svazy a celkem dobře spolupracují. Předsedou NOC-VS je 

Dušan Macháček, předseda veslařského svazu. Ředitelem NOC-VS a předsedou představenstva SC 

Račice je Michal Kurfirst. Ve výboru a kontrolní komisi NOC-VS i v orgánech SC Račice a.s., které 

mají minimum členů, má ČSK odpovídající zastoupení (Jan Boháč, Zdeněk Krpata, Pavel Bednář). 

Cílem pro rok 2018 je upravit ceny služeb v Račicích tak, aby mohl být areál ze strany oddílů více 

využíván. Je jasné, že díky kvalitním tréninkovým podmínkám bude areál i tak hodně vytížen domácí i 

zahraniční klientelou (musí si na sebe vydělat). Je také patrné, že svaz bude muset nepřímo koncové 

ceny pro oddíly ovlivňovat (vyšším poplatkem za uspořádání svazového závodu, nebo vyššími příspěvky 

oddílům). Faktem je, že areál i při úsporném provozu sníží vlastní náklady jen na určitou míru, a také to, 

že nesmí zanedbat údržbu nyní již velmi rozsáhlé infrastruktury. To jinými slovy znamená, že Račice 

nebudou nikdy opravdu výrazně levnější, pokud se nepodaří získat podporu na provoz a údržbu z jiných 

než vlastních zdrojů. Dosud totiž nikdo, ani stát, ani kraj, obec, na provoz areálu nepřispívá. Proto je 

klíčové pro Račice pořádat zde velké mezinárodní akce (2018 MSJ+23 veslování, 2019 MEJ+23 

kanoistika, 2020 SP kanoistika), a mít pokud možno celoročně využívané kapacity, které jsou schopné 

vytvářet zdroje pro provoz.  

 

K pořádání letošního mistrovství světa v Račicích, po 59 letech opět v ČR, si výbor dovoluje 

neskromně konstatovat, že se po všech stánkách povedlo. Pavel Šebesta, výkonný ředitel organizačního 

výboru, je v NOC-VS odpovědný za pořádání mezinárodních akcí. Byl ředitelem organizačního výboru 

ME 2017 ve veslování i MS 2017 v kanoistice. Pod jeho profesionálním vedením se tým více jak 250 

lidí postaral o to, že račické mistrovství předčilo očekávání téměř všech – závodníků, trenérů, diváků, 

činovníků ICF, novinářů, i veřejnosti, která vše sledovala jen v médiích. Pavlovi bych chtěl i touto 

cestou poděkovat. Přálo také počasí, povedlo se svolat řadu osobností české kanoistiky k osobní 

návštěvě, přišly skvělé výkony a výsledky reprezentantů. To vše v moderním prostředí za fungující 

organizace, kterou ocenila řada účastníků osobním poděkováním pořadatelům. Přesto, že MŠMT 

nečekaně zkrátilo šampionátu přislíbenou dotaci, povedlo se ještě zkraje roku pod dozorem Jaromíra 

Kuciána v rekordním čase dostavět průplav na 600 m, dokončila se kompletní rekonstrukce cílové věže, 

gastro provozu a části sítí, včetně ozvučení, a celkově skončilo hospodaření v kladných číslech. Diváci, 

kterých přišlo do Račic tolik, že poprvé hrozilo reálné vyprodání vstupenek a uzavření vstupů na 

závodiště z důvodů naplnění bezpečné kapacity areálu, reagovali na sociálních sítích pozitivními 

příspěvky. Sdílení příjemných informací o uskutečněném mistrovství bylo odměnou i pro organizační 

výbor, a to jak pro jeho profesionální část, tak pro dobrovolníky. Poděkování patří řadě oddílů, desítkám 

jejich činovníků a závodníkům, které bylo možné spatřit v řadách dobrovolníků v organizačním týmu. 

Všichni se na zdařilém mistrovství významně podíleli. Byli úžasní. Povídání o přípravě, průběhu a 

zážitcích ze šampionátu by bylo velmi dlouhé. Zde přijměte tuto stručnou shrnující informaci. Věřím, že 

jste si mistrovství sami stihli prožít. 

Tři týdny po MS následoval závod olympijských nadějí mládeže 15-17 let věku, kde z původního 

čtyřutkání zemí Viszegrádské dohody, vznikla díky prestiži pořadatelů i jejich závodníků soutěž, která je 

rozsahem již větší, než ME juniorů. Přijelo 33 států z celého světa a unavení organizátoři, pod vedením 

Pavla Šebesty, se museli v potřebné úrovni postarat o 800 účastníků. Tři naprosto vytížené závodní dny 

přinesly vynikající atmosféru, skvělé výsledky našich závodníků a díky streamovému vysílání po 

internetu i téměř desetihodinové přenosy sobotních a nedělních závodů do celého světa. Díky 

obrovskému úsilí redukovaného organizačního týmu se i tento závod organizačně a nutno říci že i 

ekonomicky povedl. 

 
 



V oblasti správy zařízení svazu, se kterými hospodaří SRK ČSK na Císařské louce a na Slapech, 

jsme se zaměřili na rekonstrukci a nové opláštění cílové věže ze získaného grantu z magistrátu Hl.m. 

Prahy. Na Císařské louce je přes letošní úmrtí jednoho z hlavních provozovatelů (Theodor Kohout) 

nadále smluvně provozováno závodiště s kempem, v pronájmu na dobu určitou, do r. 2019, 

s garantovanými podmínkami pro ČSK. Smluvní partner plní všechny své povinnosti a platí nájem ve 

stanovené výši. Na bývalém závodišti na Slapech trvá nájemní smlouva s nájemcem kempu, který si plní 

své povinnosti. Na Slapech stále sledujeme směrování územního rozvoje lokality tak, abychom mohli 

včas na případnou změnu územního plánu reagovat. Letošní celkové hospodářské výsledky tohoto 

účetního střediska jsou poznamenány spoluúčastí na rekonstrukci cílové věže na Císařské louce. 

 

Končí čtyřleté funkční období stávajícího výboru SRK ČSK. Jménem výboru bych za obětavou 

práci pro svaz a sekci rychlostní kanoistiky chtěl poděkovat týmu profesionálních pracovníků SRK 

ČSK, o jejichž výkony se výbor opírá. Jsou to Majka Pavelková, Petr Mokrý, Pavel Hottmar, 

v současnosti i Zdeněk Krpata. Vzhledem k nárůstu administrativy spojené s vyúčtováváním státních 

dotací ve všech programech, k zabezpečení logistické podpory juniorské i seniorské reprezentace, a 

administraci činnosti SCM, se využívá externích pracovníků pro výpomoc v exponovaných termínech. 

Nová administrativa MŠMT ukáže, zda bude třeba stálý aparát svazu (nejen sekce rychlost) dále 

posílit. Trenéři reprezentačních družstev, členové medicínského týmu, předsedové komisí, dobrovolní 

rozhodčí včetně mezinárodních, členové organizačního týmu v Račicích, odvedli tradičně taktéž velmi 

dobrou práci. Všem za to chci i touto cestou poděkovat. V neposlední řadě patří dík i členům 

stávajícího výboru, kteří v uplynulých čtyřech letech tvořili dobrý tým a podle mého názoru posunuli 

rychlostní kanoistiku opět o krok směrem vpřed. 

 

Sportovní výslednost rychlostních kanoistů je v současné době vynikající, a velmi obtížně se bude moci 

dále zlepšovat. Sportovní život v oddílech je relativně aktivní, účast na celostátních a regionálních 

soutěžích je uspokojivá a nabízí potřebnou sportovní konkurenci i motivaci pro účastníky. Jsme sport, 

který začíná být vice vidět. Naši sportovci i trenéři přebírají ocenění v různých prestižních sportovních 

anketách od okresu až po národní úroveň. Současně však před sekcí i svazem stojí řada výzev. Nejen 

úsilí o udržení získaných pozic. Víme o rezervách v registraci členů, v pořádání hlavních závodů, 

v zabezpečení lidských zdrojů pro další budoucnost kanoistiky (trenéři, rozhodčí, členové svazových 

komisí, kvalifikovaní funkcionáři v oddílech). Je tedy stále o co usilovat, co zlepšovat. Opakuji stále a 

stojím si za tím, že stávající úroveň našeho sportu je především důsledkem aktivní práce funkcionářů a 

trenérů našich kanoistických oddílů. Svaz ji musí podporovat a správně usměrňovat. Víme dobře, že bez 

fungujících oddílů rychlostní kanoistika nebude tam, kde nyní je.  

 

Děkuji Všem za spolupráci, aktivní součinnost, pochopení a respekt, a to v dobách dobrých i zlých, a 

přeji všem uspokojení při aktivitách ve vašem klubu a v našem svazu.  

 

 Mgr.J.Boháč, předseda SRK ČSK 

 

 

 

 

2. SPORTOVNĚ TECHNICKÁ KOMISE 

 
      Sportovně technická komise pracovala v roce 2017 ve složení: Zdeněk Krpata, Marika Dognerová, 

Hana Charvátová, Ladislav Souček, Jaroslav Luňáček, Michal Polanský. Pavel Hottmar, Tomáš Ježek, 

Milan Kučera a Petr Doležal plnili úkoly konzultantů pro jednotlivé oblasti (reprezentační družstva, 

maratón, veteráni, mládež). 

      Nedílnou součástí činností STK byla a je kvalitní a fungující spolupráce se všemi dalšími orgány 

ČSK (výkonný výbor, sekretariát, komise rozhodčích, veteránská komise, SCM, RDJ, RDS, RDM).  

 



 

Registrace – evidence členské základny 

 

      K 10. 11. 2017 bylo v 52 oddílech SRK ČSK registrováno celkem 4742 členů. Z toho 1431 členů 

mladších 18 ti let, 428 trenérů a 166 rozhodčích. 

      Při porovnání těchto statistických čísel s údaji z minulých let, lze jednoznačně konstatovat, že 

většina oddílů přistoupila kladně k výzvě o provedení revize a doplnění svých členských databází.  

 

Pravidla 2017 

  

       Po výrazných úpravách v letech 2015 a 2016 je sportovně-technická část pravidel poměrně 

stabilizovaná. Proto ve verzi Pravidel pro rok 2017 (opět jsme pokračovali v osvědčeném modelu 

pravidel koncipovaných a platných pouze pro danou sezónu) nebyly v této oblasti žádné výrazné 

změny.  

       Praktická práce s pravidly a jejich dodržování se ze strany oddílů za poslední roky velmi zlepšilo. 

Pryč jsou problémy s pozdními přihláškami, neustálými změnami, dohláškami a škrty. Proto mohou 

být podrobné rozpisy na hlavní závody k dispozici včas a přesně. Přenesením hlavní odpovědnosti za 

zdravotní způsobilost závodníků na oddíly odpadly i zdlouhavé kontroly registračních průkazů. 

       Při přípravě Pravidel na rok 2018 má STK v plánu se výrazně věnovat hlavně Registračnímu a 

Disciplinárnímu řádu. Celou řadu článků je třeba upravit a zpřesnit, aby odpovídala případným 

současným problémům a vyplývala z nich jasná a srozumitelná řešení. 

       Pravidla 2018 budou zveřejněna do 28. 2. 2018 a budou platná od 1. 4. 2018. V tištěné podobě 

budou distribuována do oddílů v průběhu března 2018.  

 

Mistrovství ČR oddílů a Český pohár jednotlivců 2017 

  

      I v těchto dlouhodobých soutěžích se pravidla a způsob hodnocení ustálily. Konečné výsledky byly 

zveřejněny na webových stránkách. Vyhlášení vítězů MČR oddílů proběhne na Valné hromadě SRK 

ČSK. Vyhlášení vítězů v ČP jednotlivců bude provedeno při testech RDJ v lednu 2018.  

      STK doporučuje zachovat stejný rozsah a formu obou soutěží i pro rok 2018. 

 

Domácí soutěže 2017 

 

       Termínová listina 2017 obsahovala stejně jako loni celkem 46 závodů, což je při současném 

rozložení sezóny (mezinárodní soutěže, tréninková soustředění …) téměř maximum.  

        Hlavních domácích závodů v rámci Mistrovství ČR oddílů a Českého poháru mládeže bylo 

celkem pět (MČR na 5km, I.NZ, ČP mládeže krátké tratě, II.NZ, MČR krátké tratě a ČP mládeže ve 

vytrvalosti spolu s mistrovstvím ČR v maratonu).  

       Nejdůležitější a největší závody na krátkých tratích, součástí kterých jsou i nominace na 

mezinárodní soutěže dospělých i juniorů, pořádá ČSK spolu s Národním olympijským centrem 

vodních sportů v Račicích. „Račice“ dostaly nový velmi zdařilý kabát a dokázaly letos při vrcholných 

mezinárodních závodech (Mistrovství světa a závod Olympijských nadějí), že patří mezi nejlepší 

evropská i světová závodiště. Úkolem pro STK i pořadatele je, aby se i pořadatelská kvalita našich 

domácích soutěží blížila těmto mezinárodním akcím. Je to určitě v našich silách. 

     Pořadatelství závodů ČP na delších tratích, které se nekonají v Račicích, bylo svěřeno osvědčeným 

pořadatelům (TJ Chemička Ústí nad Labem a Sport klub 80 Chomutov), kteří odvedli tradičně velmi 

dobrou práci.   

     Závodem mimo seriál ČP byl letos Nominační závod v maratonu, který velmi dobře uspořádal 

kanoistický oddíl Sokola Hradec Králové. 

     Mimo seriál hlavních domácích závodů upořádaly kanoistické oddíly a kluby dalších 40 závodů, 

jejichž kvalita se rok od roku zlepšuje. Každému, i tomu nejmenšímu, pořadateli patří poděkování a 

obdiv za nadšení a práci, kterou pro kanoistiku dělají. 

 



   

Shrnutí uplynulých čtyř let 

 

   Domnívám se, že STK odvedla dobrou práci. Úpravy v Pravidlech vedou k zjednodušení a zrychlení 

administrativy hlavně v oblasti přihlašování a pořádání velkých domácích závodů. Zapracovali jsme 

na časových pořadech hlavních závodů. Sjednotili jsme a ustálili způsoby hodnocení výkonnosti 

mládeže a práce oddílů s mládeží. Tyto výstupy nám pomáhají získávat celkový přehled o kvalitě a 

množství práce oddíly odváděné, tuto práci hodnotit a ocenit. 

   V oblasti mobilní elektronické komunikace jsme zaznamenali veliký pokrok. Za neustálé rozvíjení a 

využívání moderních komunikačních prostředků při přenášení informací, výsledků a dalších dat, které 

jsme se naučili běžně používat a bez kterých si dnes práci dovedeme představit jen obtížně, vděčíme 

hlavně našim externím dodavatelům (Michalovi Slabejovi ze Sportisu, Markovi Vávrovi a všem 

dalším, kteří se starají o náš kanoistický web www.kanoe.cz). 

    Celá řada úkolů pro STK zůstává i do dalších let. Například stále větší spolupráce se všemi 

pořadateli menších lokálních závodů (zajištění dostatečné, kvalitní a funkční záchranné služby, tvorba 

rozpisů, výsledkový servis a další materiálně technická pomoc). Materiální a metodická pomoc při 

udržování a zvyšování sportovně – technické úrovně jednotlivých oddílů a klubů. A další a další. 

    Poděkování za čtyřletou práci patří určitě všem členům STK, pracovníkům sekretariátu, členům 

Výkonného výboru, lidem z dalších odborných komisí, externím dodavatelům, ale hlavně všem lidem 

z oddílů, bez jejichž každodenní práce by práce STK byla k ničemu. Věřím, že v dalším období je 

zcela reálné na tuto práci navázat a realizovat další zlepšení.        

 
Zpracoval: Mgr. Zdeněk Krpata předseda STK 

 

 

3.KOMISE ROZHODČÍCH   

 

              Komise rozhodčích (KR) pracovala ve složení Marika Dognerová, Hana Charvátová, Naďa 

Kubíčková, Zdeněk Rufer, Ludvík Smrček a Blanka Baďurová coby čestná členka. Od ledna 2017 

předala H. Charvátová vedení KR M. Dognerové. Nejen díky podpoře svazu a kvalitě račického 

zázemí, ale především díky mnohaleté práci Hanky Charvátové je úroveň práce rozhodčích v Česku 

vysoko nad národními standardy ostatních zemí. 

 

                Práce rozhodčích v rámci ČSK pokračovala zažitým systémem. Po vypsání termínů závodů 

ČSK Komise rozhodčích jmenovala pro jednotlivé závody vrchní rozhodčí (VR) a jejich zástupce 

(ZVR). Jednotliví rozhodčí byli ještě v průběhu zimy osloveni s dotazníkem, kterých závodů ČSK se 

mohou zúčastnit. Na základě dotazníků KR ve spolupráci s VR konkrétního závodu nominovala 

jednotlivé rozhodčí, popř. náhradníky. Po skončení závodu VR vypracoval zprávu pro STK. 

V letošním roce se závodů ČSK aktivně zúčastnilo 35 rozhodčích. Rozhodčí se podle svých možností 

účastnili i regionálních závodů. ČSK mělo rozhodčí zastoupené i na všech významných mezinárodních 

závodech uplynulé sezóny. K mezinárodně uznávanému úspěchu MS, konaného v srpnu v Račicích, 

pomohli svou prací i někteří rozhodčí. Většina aktivních rozhodčích se zúčastnila soutěží 

Olympijských nadějí s téměř osmi sty účastníky z více než třiceti států a přispěla tak k dalšímu 

úspěchu mezinárodních závodů pořádaných v ČR. Nadále je ale nedostatek především mladších 

rozhodčích, v průběhu MČR na krátké tratě v Račicích byl proto vypsán termín zkoušek pro zájemce o 

práci rozhodčího. Z přihlášených zájemců úspěšně složilo zkoušky jedenáct členů ČSK, kteří byli, 

stejně jako zkušenější rozhodčí, pozváni na každoroční podzimní seminář, který se letos koná 

v listopadu v Nymburce. V příštím roce bude vypsán další termín zkoušek pro zájemce o práci 

rozhodčího, email s projevením zájmu je možné posílat v průběhu celého roku, ideálně na emailovou 

adresu M. Dognerové marikaz@atlas.cz. Bližší informace budou uvedeny na webu www.kanoe.cz a 

Facebooku ČSK v průběhu závodní sezóny. Jsou vítáni především lidé se závodní zkušeností, 

především z řad mladých mužů, kterých je momentálně mezi rozhodčími obzvlášť nedostatek. 

mailto:marikaz@atlas.cz
http://www.kanoe.cz/


K rozšíření týmu rozhodčích mohou přispět oddíly předáním informace jednotlivým členům, 

eventuálním zájemcům např. na schůzi oddílu nebo prostřednictvím nástěnky. Bylo by také vhodné, 

kdyby oddíly zkontrolovaly aktuálnost databáze svých členů ČSK, včetně jejich kvalifikace. 

 

                 Opět bylo doplněno oblečení rozhodčích, softshellové kalhoty i bundy a multifunkční šátky 

jsou nezbytné především na závodech na dlouhé tratě, které se konají většinou za horších klimatických 

podmínek začátku a konce sezóny. 

 

               Za veškerou práci pro rychlostní kanoistiku patří velký dík Hance Charvátové, všem 

aktivním rozhodčím, Honzovi Boháčovi i ostatním funkcionářům svazu, trenérům, Petrovi Mokrému i 

Majce Pavelkové ze sekretariátu a především předsedovi STK Zdeňkovi Krpatovi za pečlivou, 

usilovnou a respektující práci. Taktéž je třeba vyjádřit díky pořadatelům všech regionálních závodů, 

které tvoří základní stavební kameny soutěžení v rychlostní kanoistice, a vyjádřit neskromnou prosbu 

o vytvoření alespoň krátké zprávy o průběhu takovýchto závodů. 

 

 

       Mgr. Marika Dognerová, předsedkyně KR 

 

 

4. SPORTOVNÍ CENTRUM MLÁDEŽE 
 

Letos již dvanáctým rokem fungovalo SCM systémem, kdy činnost, administrativu a kontrolu 

zabezpečuje přímo SRK ČSK. Do SCM jsou zařazováni všichni talentovaní sportovci do juniorského 

věku. Sportovní příprava je realizována v detašovaných pracovištích (DP). Detašovaným pracovištím 

je rozdělována účelová státní dotace MŠMT podle počtu, výkonnostní úrovně a celkové fyzické 

zdatnosti sportovců, zařazených do DP SCM v daném roce. Jednotlivé výdaje DP jsou v souladu s 

Pokyny pro čerpání a vyúčtování finančních prostředků SCM propláceny z účtu ČSK.  
 

            Činnost SCM je koordinována Pavlem Hottmarem. Na vedení SCM se v roce 2017 podílel již 

pátým rokem také trenér Jan Andrlík, výpočty žebříčků SCM provádí Zdeněk Krpata (STK). Výbor SRK 

ČSK je o činnosti SCM pravidelně informován. Odborným poradním orgánem výboru SRK ČSK pro 

oblast řízení SCM je Rada SCM, která výboru předkládá především návrhy výběrových kritérií SCM a 

návrhy sportovců k zařazení do SCM.  

Rada SCM pracovala v letošním roce ve složení: Tomáš Charvát, Petr Fuksa, Tomáš Doktor, Petr Doležal, 

Jan Andrlík a Pavel Hottmar. Mimo společných jednání Rady SCM svolávaných při celostátních závodech 

Rada SCM korespondenčně řeší závažné záležitosti v činnosti SCM. 
 

 Díky obětavé práci jednotlivých oddílových trenérů je sportovní příprava členů SCM 

systematická a kvalitní. Řada našich juniorských sportovců je konkurenceschopná v mezinárodním 

měřítku právě kvůli zodpovědné přípravě vyhovující z hlediska metodiky, objemů a intenzity. U 

mladších závodníků (benjamínci, žactvo, dorost) jsou celkově stále největší rezervy hlavně ve 

všestrannosti přípravy (běh, běh na lyžích, plavání, hry, atletika, gymnastika atd.). U nejmladších 

bychom se měli více zaměřit na rozvoj obratnosti, speciální i obecné rychlosti, nácvik správného 

držení těla. Technice pádlování je potřebné se věnovat neustále s maximální pozorností, stále je třeba 

klást na tuto oblast u mládeže důraz.  
 

           Společné akce SCM se často prolínají s akcemi RDJ a juniorští reprezentanti jsou elitními členy 

SCM. Tradičně, již dvanáctým rokem se uskutečnila společná jarní soustředění SCM/RDJ, opět na 

Slapech – Obozu. Už osvědčeným vedoucím těchto jarních centrálních přípravných akcí byl Jan 

Andrlík. Pod vedením skupiny spolupracujících trenérů se ve všech termínech účastnil velký počet 

mladých závodníků. Pro sportovce je přítomnost na společném soustředění nezvyklou motivací v 

tréninku, nové přínosné zkušenosti a poznatky sbírají závodníci i spolupracující a střídající se trenéři.  
 



Výkonnost členů SCM byla pravidelně celorepublikově testována na závodech Českého poháru 

(ČP), na kterých mládež získává body pro zařazení do SCM v následujícím roce. Aktuální žebříčky 

výkonnosti členů SCM byly během sezóny zveřejňovány na www.kanoe.cz, v rubrice SCM. 

Požadavek na úroveň obecné připravenosti ve druhém kole výběru do SCM a z ní vyplývající 

minimální bodový zisk nutný k zařazení do SCM, je letos nastaven stejně, jako v předešlých letech. 

Výběrová kritéria, která mají za sebou mnohaletý vývoj, jsou Radou SCM už jen drobně dolaďována. 

Největší změnou bylo letos, stejně jako v loňském roce, určení počtu členů zařazovaných do SCM 

z jednotlivých věkových a lodních kategorií, podle sportovní úrovně dané kategorie. Pro rok 2018 

Rada SCM opět výrazně zvýhodnila kategorii kanoistek, když v prvním kole bylo vybráno k zařazení 

do SCM hned 10 závodnic. 

Mezinárodní výsledky a výkonnost sportovců v péči SCM byly v roce 2017 opět velmi 

nadějné, především vzhledem k daným materiálním i lidským zdrojům. Účinnost systému SCM je a 

bude především zásluhou cílevědomé, systematické a obětavé práce všech trenérů, kterým patří velké 

poděkování. 

Stručnému shrnutí úspěchů reprezentačního družstva juniorů patří následující kapitola. Všichni 

perspektivní sportovci, kteří z věkových důvodů končí v SCM, jsou se souhlasem svazu prioritně 

zařazováni do rezortních sportovních center ASC nebo VSC. 
 

                                                                             Zpracoval: Mgr. Pavel Hottmar, reprezentační trenér 

 

 

5. REPREZENTAČNÍ DRUŽSTVA 
 

Junioři 

 
Reprezentační družstvo juniorů (RDJ) bylo jedenáctým rokem řízeno Pavlem Hottmarem. 

Vzhledem k objemu práce a množství agendy u obou reprezentačních družstev a SCM byli vedením 

většiny přípravných akcí juniorské reprezentace pověřeni Jan Andrlík a Vašek Stejskal. Podíl na 

vedení měli i někteří další osobní trenéři klíčových reprezentantů. Kvůli množství společných akcí se 

mezi sebou jednotliví závodníci dobře znají, panuje zdravá rivalita. Většina přípravy tradičně závisela 

na obětavé práci v oddílech. 

V prosinci 2016 zájemci z řad členů juniorské reprezentace absolvovali tradiční kondiční 

přípravu na běžkách, tentokráte v ideálních podmínkách vysokohorského Livigna.  Mezi první akce 

RDJ v roce 2017 patřilo jednodenní lednové testování obecné připravenosti, které přispělo k motivaci 

juniorů v náročné kondiční přípravě. Pro nejlepší byly již tradičně připraveny drobné ceny. Vývoj 

výkonnosti jednotlivců v disciplínách testů nastínil kvalitu jejich zimní přípravy.  

Jarní soustředění v příznivých klimatických podmínkách většina členů RDJ absolvovala 

tradičně v Novigradu nebo Sabaudii, kde si přípravu organizují kluby samostatně, případně 

s výpomocí resortních sportovních center, která se s juniory při této příležitosti vzájemně seznamují. 

Někteří juniorští reprezentanti absolvovali březnové zahraniční soustředění v Peschiera del Garda nebo 

v Bibione. 

Závěrečné kempy RDJ před vrcholy sezóny byly zajištěny a organizovány v Račicích, příprava 

před MEJ a MSJ nebyla již metodicky tolik centralizovaná jak bývalo zvykem, jednotlivé skupiny 

měly své plány. Vůbec poprvé se uskutečnilo také společné reprezentační soustředění před OH 

nadějemi, což bylo přínosem především pro mladé sportovce z menších klubů. Kemp přispěl k souhře 

posádek a pomohl k vyšší výkonnosti na OH nadějích. 

 

     Čeští junioři startovali v letošním roce na pěti mezinárodních závodech na krátkých tratích. 

Družstvo se zúčastnilo MR v Piešťanech (26. - 28.5.), MEJ v srbském Bělehradu (22.-25.6.), 

Evropského olympijského festivalu v Györu (24.-28.7.), MSJ v rumunské Pitesti (27.-30.7.) a rekordně 

široký tým startoval na OH nadějích, které se uskutečnily v Račicích (15.-17.9.). Výběr reprezentantů 

na jednotlivé mezinárodní soutěže probíhal na základě předem stanovených nominačních kritérií, která 

dávala již tradičně velké pravomoci nestrannému reprezentačnímu trenérovi.  

http://www.kanoe.cz/


           Start na regatě v Piešťanech byl stejně jako v předešlých letech zařazen do programu RDJ 

především z důvodu potřeby mezinárodních zkušeností mladých reprezentantů. Jiné podobně obsazené 

regaty se nekonají nebo jsou těžko využitelné z termínových či dopravních důvodů. Z důvodu termínu 

piešťanské regaty týden před nominačním závodem a hlavně ve stejném termínu jako SP Szeged se na 

Slovensko vypravila jen skromnější výprava zájemců čítající 18 závodníků převážně z moravských 

nebo východočeských klubů (ONV, PRV, KOJ, ZAM, TYN, USK). Naši junioři a dorostenci 

vybojovali v Piešťanech celkem 8 medailí.       

           Na Mistrovství Evropy juniorů do Bělehradu, bylo nominováno celkem 23 juniorů. Celý tým 

byl dopravován letecky, ubytování bylo zjištěno na nejvyšší možné úrovni a všichni se účastnili na 

náklady RDJ. Zisk sedmi medailí a celkem třináct finálových umístění rozhodně předčily očekávání, 

počet medailí je dokonce historicky rekordní. V podstatě již tradičně získal medaili chlapecký 

čtyřkajak, tentokráte na obou tratích. Celkem si odvezlo medaili či medaile úctyhodných 11 kajakářů 

nebo kajakářek, přičemž naprostá většina z nich v juniorské kategorii zůstává i pro rok 2018. Také 

řada dalších finálových umístění působila velmi nadějně a motivovala mladé závodníky k další 

přípravě. Do finálových bojů MEJ se kvalifikovalo celkem 18 juniorů! 

 

            Od roku 2005 byla rychlostní kanoistika poprvé zařazena na Evropský olympijský festival 

(EYOF), který se uskutečnil v Györu. Plně jsme využili kvótu možné účasti šesti sportovců ve věku do 

16ti let. Závodilo se ve čtyřech drahách na 200 a 500m v kategoriích C1, C2 mix, K1, K2 a K4mix. 

Přestože někteří naši špičkoví dorostenci kvůli termínové kolizi s MSJ a preferenci světové soutěže na 

EYOFu nestartovali, naše výprava získala hned 4 medaile. Bronz získal Jiří Minařík (KOJ), který 

navíc ještě společně s Denisou Řáhovou (PPL) vybojoval stejný kov na C2mix 500. 

Dvojnásobnými bronzovými medailistkami se na deblkajaku staly Kateřina Zárubová a Adéla Házová 

(obě DEC), vedoucím týmu i trenérem deblakajaku byl Tomáš Charvát. 

      

Na Mistrovství světa juniorů do Rumunska nominoval reprezentační trenér na základě 

výsledků MEJ šestnáct juniorů. V programu MSJ je od roku 2013 výrazně méně disciplín než na MEJ 

také proto je konkurence z celého světa ve většině disciplín velmi zahuštěna. Mistrovství světa juniorů 

se konalo necelý týden po MČR v Račicích, které bylo stejně jako v loňském roce pojato jako 

závěrečná příprava metodicky i finančně zajištěná reprezentačním družstvem. Na MSJ byla obnovena 

kilometrová trať pro dívky, kde se s krutým protivětrem nejlépe ze všech vyrovnala sedmnáctiletá 

Sofie Kinclová (ZBR) a stala se z ní juniorská mistryně světa. Bronzovou medaili na K2 1000 

vybojovali teprve šestnáctiletí dorostenci Tomáš Sobíšek a Jakub Brabec (oba SPA). Dalším dvěma 

posádkám unikla medaile jen o místo a velice těsně. Celkem deset finálových umístění na MSJ 2017 je 

nadprůměrem v dlouhodobé úspěšnosti RDJ. 

 

            V Závodě olympijských nadějí v Račicích startovalo rekordních 49 našich mladých závodníků. 

Soutěže se účastnily 3 desítky států, konkurence byla tradičně silná. Celkem naši reprezentanti získali  

17 medailí, z toho 6 zlatých. Systematická příprava v klubech přináší ovoce, naše mladé „naděje“ 

zúročily tvrdý cílený trénink. Ve svých kategoriích zářili nejvíce Jiří Minařík (KOJ), Barbora 

Galádová, Jakub Brabec, Tomáš Sobíšek, Štěpánka Sobíšková (všichni SPA), přičemž na zisku 

medailí se podílela také řada dalších. Celkově naši mládežníci startovali téměř padesátkrát ve 

finálových jízdách. Doufejme, že tyto úspěchy mladé sportovce ještě více namotivovaly do budoucí 

přípravy.  

            Výkonnost juniorského družstva je samozřejmě nejvíce dána množstvím talentů v daných 

věkových kategoriích. Zásluhu na úspěších reprezentace mají zcela nepochybně také trenéři, kteří se 

nevěnují vrcholovému sportu, ale dětem, které se snaží přivést nebo udržet v oddílech u kanoistiky. 

Děkuji všem členům realizačního týmu, především osobním trenérům, kteří se závodníkům 

dlouhodobě věnovali ve svých oddílech. 

Mgr. Pavel Hottmar, reprezentační trenér 



Senioři 
  

     Reprezentační družstvo seniorů (RDS) v roce 2017 zahájilo nový olympijský cyklus a chtělo 

navázat na nezvyklé úspěchy dosahované v posledních letech. Pavel Hottmar vedl seniorskou 

reprezentaci pátým rokem. 

    Další členové realizačního týmu RDS 2017: konzultant Martin Doktor; vedoucí trenér 

Armádního sportovního centra (ASC) Petr Náprstek; vedoucí trenér Vysokoškolského sportovního 

centra (VSC) Tomáš Ježek, osobní trenéři v jednotlivých resortních sportovních centrech (RSC) Karel 

Leština, Libor Dvořák, Petr Fuksa, Josef Fuksa, Jan Souček, Jan Andrlík, Waldemar Fibigr, Hana 

Krpatová a Petr Lněnička. Trenér pro kempy v USA Jerzy Dziadkowiec, reprezentační lékař Michal 

Říha, fyzioterapeuti a maséři: David Vrbický, František Klein, Radek Vrtoch, František Noll a Klára 

Dvořáková, media manažerka Barbora Žehanová.  

 

    Zajištění jednotlivých akcí RDS bylo reprezentačním trenérem řešeno vždy dle potřeb 

reprezentantů, v závislosti na jejich výkonnosti a se zohledněním významnosti jednotlivých soutěží.  

    Vzhledem ke složitosti a mnoha možným variantám a kombinací nominací závodníků do 

disciplín a posádek, často vhodně řešitelných až podle aktuální nepředvídatelné situace a podle 

neustále měnících se programů mezinárodních soutěží, měl reprezentační trenér při nominaci široké 

pravomoci. Předem schválená nominační kritéria určovala spíše jen systém, způsob a načasování 

výběru reprezentantů, bez detailů, které nelze před začátkem sezóny s velkým počtem mezinárodních 

soutěží a disciplín předvídat a plánovat. V letošním roce ICF byla schopná zveřejnit platný a konečný 

výpis disciplín pro jednotlivé soutěže 2017 až v březnu, do té doby plánovala zrušení řady tradičných 

disciplín. Dlouho také nebylo jasné, jestli dojde ke změně trati čtyřkajaků na OH z 1000 na 500m. 

 

    Příprava na závodní sezónu včetně výcvikových táborů probíhala v gesci RSC. Jednotlivé 

skupiny se v naprosté většině připravovaly v osvědčených destinacích. Kondiční přípravné kempy na 

horách reprezentanti absolvovali převážně v Harrachově, na Mísečkách či v Livignu. Martin Fuksa 

absolvoval vysokohorské soustředění na běžkách v bulharském Belmekenu. Kajakáři z bronzového 

olympijského čtyřkajaku strávili největší část jarní přípravy tradičně v olympijském centru USA v 

Chula Vistě, kde přípravný kemp zajišťuje Jerzy Dziadkowiec. Několik tréninkových skupin se 

připravovalo v italské Sabaudii. Martin Fuksa jarní přípravu se svou tréninkovou skupinou absolvoval 

v Portugalsku, v tréninkovém zařízení fy. NELO a v Novigradu. V průběhu sezóny většina 

tréninkových skupin využívala pro přípravné pobyty Sportcentra v Račicích. Závěrečná příprava před 

MS probíhala kombinovaně převážně v Praze, Nymburku, Račicích a v Kadani. Posádka K4 500, 

deblkanoe mužů i žen závěrečný kemp absolvovaly v italském Gavirate.  

 

    Testování RDS zahrnovalo stejně jako v předešlém roce silový test maximálního počtu 

opakování za dvě minuty s hmotností rovné vlastní váze - bench a přítah, u žen 80% vlastní váhy, běh 

mužů na 1500m, běh žen na 800m, alternativní běh 400m pro muže sprintery a plavání 200m s 

alternativou 100m pro muže sprintery. Testy se uskutečnily v průběhu ledna 2017. Hlavním cílem 

testování je zjištění individuálního vývoje výkonnosti ve sledovaných disciplínách, případně zvýšení 

motivace v tréninku prostředky převažujícími v přípravném období. 

 

    V návaznosti na zkušenosti s využitím výstupů speciálního tenzometrického měření, 

prováděného Institutem sportu z Varšavy, byla testována v Račicích zhruba desítka reprezentantů. 

Většinou šlo o závodníky, kteří doposud tímto testováním neprošli nebo chtěli porovnat vývoj 

techniky od posledního měření. Testování prováděl stejně jako v minulých letech pracovník institutu 

Ing. Zbygniev Staniak. Analyzovala se jízda na singlech, výsledky ukázaly či potvrdily individuální 

rezervy v technice pádlování a byly včetně doporučení k přípravě předány osobním trenérům a 

závodníkům. Diskuze o výsledcích měření byla pro závodníky i trenéry přínosem a pro některé novou 

možností rozboru techniky pádlování.  

 



    V oblasti výživového poradenství byla v roce 2017 rozšířena spolupráce s Prof. Liborem 

Vítkem, který reprezentantům poskytuje odborný servis nejvyšší úrovně. Na základě biochemických 

vyšetření a analýz stravování je sportovcům sestavován jídelníček podle individuálních nutričních 

potřeb. 

    Stejně jako v předchozích letech pokračovala spolupráce s CASRI v oblasti biochemického 

testování, především s Dr. Emilem Bolkem a také je kontinuálně využívána biomedicínská laboratoř 

FTVS UK. Vyhodnocené a zpracované výsledky testování, biochemických testů a zátěžových 

spiroergometrií měli trenéři k dispozici k dalšímu využití v tréninkové praxi. Při přípravě 

reprezentantů se pokračovalo i ve využívání dalších vědeckých metod a konzultacích s experty dalších 

souvisejících odborností. 

 

     Systém evidence a plánování tréninku využívá elektronické komunikace mezi reprezentačním 

trenérem, vedoucími trenéry RSC, trenéry skupin a sportovci. Závodníci si vyplňují data na webovém 

rozhraní na www.kanoe.cz, které je snadno přístupné na internetu.  

 

     Čeští seniorští reprezentanti startovali v letošním roce na sedmi mezinárodních soutěžích na 

krátkých tratích. Tým se zúčastnil SP Montemor (19.-21.5.), SP Szeged (26.-28.5.), SP Bělehrad (4.-

6.6.), ME23 Bělehrad (22.-25.6.), ME Plovdiv (14.-16.7.), MS23 Pitesti (27.-30.7.) a především MS v 

Račicích (23.-27.8.)  

 

           I. závodu světového poháru v Montemoru se zúčastnilo 8 našich reprezentantů, konkurence se 

zde sešla oproti pozdějšímu II.SP a III.SP podle očekávání opravdu výrazně slabší, i přesto se 

v Portugalsku několik posádek absolutní světové špičky utkalo. Martin Fuksa zvítězil jak na 1000m 

tak 200m, přičemž porazil i Olympijského vítěze Sebastiana Brendela. Ostatní posádky předvedly 

většinou nadějné výkony, hlavní přínos mezinárodních startů na začátku sezóny byl přípravný, včetně 

sbírání zkušeností mladými závodníky. Také seznámení s dějištěm MS 2018 bylo přínosem. 

 

II. závod světového poháru v Szegedu byl naopak rekordně obsazen, kanoistické velmoci 

nasadily do většiny disciplín 2 silné posádky, konkurence byla tvrdá. Startovalo 22 našich 

reprezentantů, kteří bojovali zároveň o nominace na další mezinárodní soutěže. Martin Fuksa podruhé 

v řadě zvítězil na kilometru, na dvoustovce dojel pátý. Nově složený deblkajak Jakub Špicar, Daniel 

Havel hned při svém prvním mezinárodním startu dosáhl na 1000m na bronzovou medaili a také si tím 

zajistil nominaci na MS Račice. Josef Dostál dojel na kilometru šestý a triumfoval na neolympijské 

pětistovce. Velmi potěšující bylo třetí místo nového čtyřkajaku Jakub Špicar, Daniel Havel, Radek 

Šlouf, Jan Štěrba v premiérové řežbě na olympijské pětistovce, kde se utkalo 35 lodí složených 

z nejlepších kajakářů světa, jak sprinterů, tak tempařů. Nadějně působily výkony i dalších 

reprezentantů, vstup do sezóny se týmu v tak silné konkurenci podařil výborně. 

 

III. závod Světového poháru v Bělehradu se konal hned týden po Szegedu ve stejném termínu 

jako II.NZ Račice. Reprezentační trenér rozhodl až na základě výsledků v Szegedu, kdo může 

pokračovat rovnou na SP v Bělehradě a kdo se musí o nominaci na ME a MS utkat na II.NZ. 

V Bělehradě startovalo 8 našich elitních závodníků. Konkurence byla o něco málo slabší než o týden 

dříve v Szegedu, ale stále velmi silná. Martin Fuksa v závodě na kilometru v Bělehradě završil svůj 

hattrick, na olympijské trati totiž ovládl závody v Portugalsku, Maďarsku i v Srbsku, kde navíc přidal 

zlato na dvoustovce. V Bělehradě spolu poprvé startovali Radek Šlouf a Jan Štěrba a hned vybojovali 

bronz v závodě deblkajaků na 500 metrů. Josef Dostál byl na kilometru v nabité konkurenci pátý a na 

neolympijské pětistovce triumfoval stejně jako o týden dříve v Szegedu. Druhou bronzovou medaili 

v řadě vybojovala posádka čtyřkajaku Jakub Špicar, Daniel Havel, Radek Šlouf a Jan Štěrba na 

olympijské pětistovce a zajistila si tak nominaci na MS Račice. 

 

 

 



Na Mistrovství Evropy do 23 let v Bělehradě nás reprezentovalo 13 závodníků. Pět z nich se 

probojovalo do finále celkem v šesti disciplínách. Jedinou medaili získal trojnásobný finalista 

letošního ME 23 Jakub Zavřel, když obsadil třetí příčku na K1 500. Petr Fuksa dojel osmý na C1 200 a 

devátý na C1 500, Martin Seidl a Ondřej Bišický vybojovali páté místo na K2 200. Přestože 

mezinárodní úroveň MEJ je vysoká, řada špičkových reprezentantů, jak našich, tak zahraničních 

preferuje přípravu na prestižnější dospělé soutěže. Soutěže do 23 let jsou důležitou příležitostí 

především pro mladé závodníky, kteří po přechodu do dospělé kategorie zatím výkonnostně nestačí na 

silnější dospělou konkurenci. 

 

Mistrovství Evropy proběhlo tentokráte až v polovině července v bulharském Plovdivu. 

Z elitních závodníků se neúčastnil pouze Josef Dostál, který byl krátce po vysokohorské přípravě. 

Martin Fuksa naplnil očekávání a potvrdil špičkovou dlouhodobě stabilní výkonnost, když obsadil 2., 

1. a 4.místo, přičemž na C1 500 získal už pátý titul v řadě, navíc v nejrychlejším čase všech dob 

1:44,9. Senzačním překvapením bylo vítězství jednadvacetiletého Jakuba Zavřela na K1 500, taktéž 

v rekordním čase všech dob 1:35,2 v dešti a bezvětří, přičemž hmotnost kajaku je dlouhodobě stejná. 

Zklamaná ze dvou čtvrtých míst byla posádka čtyřkajaku. Technická souhra nové posádky pod 

psychickým tlakem nebyla optimální. Pravděpodobně přílišná motivace po přímém postupu vítězstvím 

v rozjížďce rekordním časem svázala závodníkům ruce. Pozitivní byl malý odstup na nejlepší lodě ME 

na K4 500m i při nepovedené jízdě. Anna Kožíšková i přes problémy s ramenem stejně jako 

v loňském roce obsadila 4. příčku na 1000m. 

Aktuálně jediná žena s výraznou šancí účasti na OH 2020 Jana Ježová obsadila na C1 200  

7.místo, nicméně odstup 3s na vítězku je značný. Ostatní posádky se nevešly do poloviny startovního 

pole. Některé kajakářské posádky dojely relativně v úzkém kontaktu se středem pole. Nejslabší 

zastoupení jsme měli ve většině disciplín kajakářek.   

 

Mistrovství světa závodníků do 23 let se konalo v rumunské Pitesti, kam odletělo 6 

nejúspěšnějších reprezentantů z ME do 23 let. Do finále se probojoval pouze Jakub Zavřel, který dojel 

šestý na 1000m i 500m. Formu, s kterou triumfoval o 14 dní dříve na prestižnějším ME dospělých se 

mu do „třiadvacítek“ nepovedlo udržet. Stále se potvrzuje nemožnost prokazovat nejlepší možnou 

výkonnost opakovaně na mnoha různých mezinárodních soutěžích, především na 1000 a 500 metrů. 

Někteří závodníci se špičkovou výkonností např. loňští mistři světa do 23 let Radek Šlouf a 

Tomáš Veselý se nemohli MS 23 zúčastnit z důvodu přípravy na významnější MS dospělých, jinak by 

výsledky byly jistě zářivější. 

 

           Na MS v Račicích startovalo 33 českých reprezentantů. Martin Fuksa na olympijském 

kilometru nestačil pouze na fenomenálního Sebastiana Brendela, na pětistovce naplnil papírové 

předpoklady a obhájil titul. Ještě s větší jistotou na pětistovce zvítězil favorizovaný Josef Dostál, který 

se také stal před zaplněnými tribunami mistrem světa. V nabitějším závodě olympijského kilometru 

získal Josef Dostál cenný bronz. Medaili stejného kovu vybojovali na K2 1000m Jakub Špicar 

s Danielem Havlem, kteří navíc s Radkem Šloufem a zkušeným Janem Štěrbou dojeli třetí ve 

vyrovnaném závodě čtyřkajaků. Všechny bronzové medaile borci vybojovali v olympijských 

disciplínách. České posádky se celkem 16x umístily do desáté příčky, přičemž kromě výše uvedených 

medailových úspěchů je cenné především osmé místo kanoistky Jany Ježové, které by ji zřejmě na MS 

v roce 2019 zajistilo účast na OH v Tokiu. Nicméně se dá očekávat, že mezinárodní konkurence 

kanoistek bude v následujících letech dále stoupat. 

           Šest medailových umístění a z toho 4 v olympijských disciplínách jsou úspěchy z říše snů. Šest 

medailí naše reprezentace získala naposledy na MS v roce 1950 v rámci Československa. Český tým 

skončil v Račicích v pořadí národů díky dvěma zlatům, jednomu stříbru a třem bronzům na čtvrtém 

místě hned za kanoistickými velmocemi Německem, Maďarskem a Ruskem.  Díky těmto výsledkům 

se rychlostní kanoistika stává populárnější, mladí závodníci mají motivaci stát se stejně úspěšnými 

jako jejich starší slavní kolegové a popularita také může přitáhnout k vodě více nových dětí, z nichž by 

někdo v budoucnu mohl současné hvězdy nahradit. 



           Mimo sportovní úspěšnosti českého týmu skončil závod i velkým pořadatelským úspěchem, 

když organizaci velice chválili všichni zúčastnění. Perfektní zázemí areálu, zajištěné služby, počasí a 

regulérní povětrnostní podmínky, úžasný komentátor, diváci povzbuzující a oslavující české 

závodníky to vše dohromady přineslo pořadatelům neopakovatelný úspěch. Z atmosféry v hledišti 

naskakovala husí kůže.  

            Největší poděkování za výsledky samozřejmě patří sportovcům a to nejen těm, kteří aktuálně 

dosahují skvělých výsledků, ale i ostatním, kteří pomáhají držet tah na bránu. Děkuju všem 

zainteresovaným trenérům, funkcionářům, lékařům, masérům, fyzioterapeutům i technickým 

pracovníkům, kteří se o sportovce starali, patří jim veliké uznání a dík. Neocenitelní jsou všichni 

trenéři mládeže v klubech, kteří dovedli své svěřence až do etapy vrcholového tréninku a předali je 

profesionálům v RSC. Podle aktuálních výsledků juniorské reprezentace se dá věřit, že by někdo 

z nadějných juniorů mohl v budoucnu dospělou reprezentaci opět posílit. Systém SCM a vedení 

společných akcí juniorské reprezentace podporující kvalitní klubovou přípravu byly v posledních 

dvanácti letech jedním ze základů příchodu silných juniorů a jejich pozdějšího uplatnění v seniorské 

kategorii. Kondiční připravenost, techniku a taktiku má většina dnešních reprezentantů pod kůži 

„naočkovanou“ už z dorosteneckého nebo juniorského věku.  

             

Zpracoval: Mgr. Pavel Hottmar, reprezentační trenér  

 

Maratonci 

 
Reprezentační družstvo bylo řízeno čtrnáctým rokem Mgr. Tomášem Ježkem. S přípravou 

sezony, skládáním družstva a technickou asistencí na závodech významně pomáhal Martin Kolanda. K 

výběru sportovců do reprezentačního družstva pro jednotlivé závody bylo použito předem stanovených 

a Výborem SRK ČSK schválených nominačních kritérií. Sportovní příprava maratonců probíhala v 

režii a podle možností resortních středisek nebo klubů.  

 

V letošním roce se členové maratónského družstva a další aktivní maratonci zúčastnili 

sedmnácti vytrvalostních závodů. Z rozpočtu ČSK byly zajištěny starty na SP v Belgii, ME 

v Portugalsku, MS v JAR a částečně SP v Číně. Na náklady a pozvání od pořadatele se ve Španělsku 

účastnili 4 sportovci závodu K4 5km ve Valladolidu. Na vlastní náklady se zúčastnilo několik 

závodníků maratónů v JAR, Slovensku, Rakousku, Španělsku, Dánsku a Francii. V případech, kde na 

mezinárodních závodech startují naši závodníci na vlastní náklady za „Českou reprezentaci“ a ne za 

klub, podepisují pro účely ČSK prohlášení o finanční a zdravotní nezávislosti.  

Letošní zahajovací série Českého poháru v maratonu zahrnovala 9 závodů: Orlický maraton, 

NZ v Hradci Králové, Slapy – Praha, Východočeský maraton, Kojetínský maraton, Dunajský maraton, 

MČR v Mostě, Zvíkovský maraton a Krumlovský maraton. Několik nadšených příznivců absolvovalo 

většinu závodů a soutěžili v nasbíraných bodech. Nejlepší z nich budou podle stanovených pravidel 

odměněni příspěvkem na zahraniční maraton v příštím roce. 

 

Na SP v Belgii startovali 4 zkušení závodníci. Z výpravy přivezl Dubský na C1 stříbro ze 

sprintu. Druhý den se jel klasický maraton. Naši sportovci testovali své schopnosti tréninkovým 

závodem na trati v Mechelenu, kde se závody konaly po dlouhých letech. Pořadatelé byli důkladní 

avšak finančně nenároční.  

 

ME v Portugalsku se zúčastnilo 9 sportovců. Letos byl vybrán o něco slabší tým, s tím že TOP 

závodníci pojedou na MS do JAR. Nejlepšího výsledku dosáhli Jakub Adam na 5.místo a Katka 

Mílová na 7.místo. Ostatní se nevešli do poloviny startovního pole. Obsadili jsme 8 kategorií a zaučili 

3 nové juniory. Celkem se účastnilo 23 zemí. Závod se jel na klidné řece a organizace byla na vysoké 

úrovni. Organizace akce se prodražila rozšířením programu závodů na 4 dny. 



 

Vrcholem sezóny bylo MS v JAR, kde startovalo 9 našich závodníků. O jedinou bronzovou 

medaili se postarala na C1 Jana Ježová. Další pěkné výsledky předvedli na K1 Kožíšková 5.m, na K1 

jun Mílová 6.m, na K1 a K2 Adam se Zavřelem 8.m a na C2 Březina s Dlouhým 5.m. Jen 3 lodě se 

těsně nevešly do poloviny startovního pole. Celkem se účastnilo 26 zemí. Organizace závodu byla na 

dobré úrovni. 

 

Posledním závodem v sezóně byl SP v Číně, který byl rozdělen do dvou různých měst. 

Pořadatel i týmy testovaly lokalitu a organizaci pro budoucí MS v roce 2019. Díky placené pozvánce 

se závodu zúčastnili někteří ze světové špičky. Z našich nejlépe dojel Jakub Březina 2x první a 2x 

druhý, Anna Kožíšková získala jednu zlatou a jednu stříbrnou a Pavel Davídek obsadil několikrát 

příčku od 5. do 8. místa. Závody se konaly na městských řekách mezi betonovými kolmými břehy. 

 

V letošní sezóně rozpočet RDM pokryl tři závody a částečně závod v Číně. Na letošním 

domácím NZ se bojovalo hlavně o účast na ME, kde většina našich sportovců nedojela v první 

polovině, také proto byl tým pro MS po souhlasu výboru doplněn dvěma závodníky, u kterých byl 

předpoklad dojezdu v první třetině startovního pole. 

Z celkového pohledu se naše maratonské družstvo zmenšuje a pomalu ustupujeme 

z mezinárodních čelních pozic. Mezi mladšími zatím chybí zkušenosti i výkonnost, především kvůli 

preferenci olympijských tratí a rozmnožení soutěží na krátkých tratích, na kterých se mohou uplatnit.  

. 

Zpracoval: Mgr. T. Ježek, vedoucí RDM 

 
 

 

6. SOUTĚŽE VETERÁNŮ PŘI SRK ČSK  

          
        V sezoně 2017  bylo pro veterány uspořádáno devět závodů zařazených  Českého poháru 

veteránů. Do seriálu ČPV byly zařazeny i mistrovské závody – MČR na dlouhé tratě, MČR na krátké 

tratě a MČR v maratonu. Celoroční bodování seriálu zvýšilo atraktivitu a zájem o účast.         

V závodech Českého poháru startovalo celkem 101 veteránů, z toho 66 kajakářů, 25 kanoistů, 10 

kajakářek. 

       Mezinárodní soutěže byly v letošním roce bez naší účasti. Důvodem byly vzdálené lokality, ve 

kterých se závody konaly. ME v maratonu se konalo v Portugalsku a MS v maratonu v Jihoafrické 

republice. MS na krátké tratě se v letošním roce nekonalo. 

        Děkujeme ČSK SRK za pořádání veteránských závodů v ČR, na kterých mají veteráni možnost 

porovnávat své síly a předvést, kolik natrénovali. 

             

Zpracovala: Barbora Vernerová 

 

 

 

 

 


